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Veronika Budínová předložila bakalářskou práci na téma Specifikace práce s dětmi s Touretteo-
vým syndromem ve školských zařízeních, jejímž cílem má být ”informovat veřejnost, především
pedagogické pracovníky, jak správně pracovat s dětmi, které trpí Touretteovým syndromem (TS),
jak vést výuku a předcházet nežádoucím vlivům, které negativně ovlivňují dětí s TS.” Tento velmi
obecně stanovený cíl byl naplněn z části - autorce se podařilo shromáždit velké množství (v čes-
kém jazyce) dostupných informací o TS, ovšem k tématu jak správně pracovat s dětmi s TS a jak
vést výuku předkládá jen velmi obecné a povrchní informace.

Bakalářská práce je na odpovídající jazykové úrovni, je zpracována přehledně a kapitoly jsou
logicky seřazené. Snad jen první kapitola se jmenuje Touretteův syndrom, což je vlastně název -
téma celé práce. Kdyby se tato kapitola jmenovala např. Obecné informace o TS, pak by násle-
dující kapitoly opravdu stály na stejné úrovni. Kapitoly 5.3.1 a 5.4.1 podle mého názoru neměly
být číslovány, protože neexistují žádné podkapitoly 5.3.2 a 5.4.2. V kapitole 2 autorka dobře pra-
covala s grafikou textu a důležité pojmy či teze uvedla tlustým písmem. Je škoda, že se tak děje
jen v této kapitole a ne v celé práci. Uvádí-li autorka delší citaci, pak by bylo vhodné, kdyby touto
citací nekončila podkapitolu (viz 2.2 a 3.2) a citovaný text doplnila např. vlastním shrnutím.
Práce s odbornými zdroji je na dobré úrovni, autorka použila 34 zdrojů v českém jazyce, z kterých
cituje. V některých kapitolách se autorka opírá jen o jeden odborný zdroj, ale vzhledem k množ-
ství literatury v českém jazyce o TS je to pochopitelné. Autorka tento problém sama tematizuje,
když mluví o osobnosti MUDr. O. Fialy. Práci by prospělo, kdyby čerpala i z cizojazyčných zdrojů.

Jak jsem již řekl, po obsahové stránce je práce velmi obecná a působí jako kompilace dostup-
ných informací o TS. Z toho plyne i nevyváženost podkapitol vůči cíli práce. Např. v kapitole 4
autorka věnuje mnohem více prostoru farmakologickým metodám léčby, se kterými pedagogo-
vé nebudou mít příliš co do činění, méně prostoru je věnováno nefarmakologickým prostředkům
léčby, které právě souvisí i s přístupem pedagoga, prostředím, atd. Kapitola 4.2 o farmakologické
léčbě je navíc zpracována jazykem, kterému by drtivá většina nelékařské veřejnosti nerozuměla.
U kapitoly 4.6 postrádám jakoukoli zmínku o tom, zda existují studie o účinnosti alternativní léč-
by. Zklamáním pro mne byla kapitola 5, kterou bych dle názvu (a cíle práce) přirozeně považoval
za těžiště práce. Bohužel, autorka pedagogům a lidem, kteří budou pracovat s dětmi s TS, nabízí
”jen” metody typu přednáška o problematice TS, diskuse, přehrání výukového videa a mnohem
zajímavější kooperativní učení či peer programy jsou pouze zmíněny a zpracování alespoň struč-
né metodiky, jak by se pomocí nich mělo pracovat, chybí.
Studentka se poměrně obsáhle věnuje problematice individuálního vzdělávacího plánu, který se
pro diagnózu Touretteův syndrom nezpracovává - vždy se jedná spíše o reakci na přidružené
výzvy, kterým dítě čelí. Navíc, IVP je v poslední době více nahrazován doporučeními školské-
ho poradenského zařízení. Autorka nezapomněla na asistenty pedagoga, což je dobře, protože
právě oni mohou hodně ovlivnit pohodu dítěte s TS ve škole. Bohužel, autorka se více než peda-
gogické práci věnuje formálnímu zařazení asistenta pedagoga do školských zařízení. V závěru
práce autorka opakuje teze o tom, že o TS toho veřejnost málo ví (což je jistě pravda), ale sama
neposouvá téma dál, nepředkládá reflexi toho, co by se dle jejího názoru mohlo ve školských
zařízeních dělat.
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Zdůvodnění, závěr:
I přes výše uvedené výhrady považuji práci Veroniky Budínové za slušný kompilát informací
o TS, ve kterém prokázala, že umí pracovat s odbornými zdroji. Některé kapitoly předložené
práce jistě mohou pedagogům posloužit, na druhou stranu konkrétní tipy na práci s dětmi s TS
autorka nepředkládá. Cíl práce je velmi obecný a na obecné úrovni zůstal i text práce.
Otázky, podněty k diskusi při obhajobě:

1. Znáte nějaké konkrétní peer programy nebo vhodná témata kooperativního učení, která by
byla použitelná pro děti s TS?

2. V práci jste několikrát narazila na problematiku bezpečného prostředí (aniž byste ji pojme-
novala). Jaké aspekty bezpečného prostředí mohou mít opravdu pozitivní vliv na děti s TS?
Jak s tímto tématem souvisí osobnost asistenta pedagoga?

Doporučuji/nedoporučuji k obhajobě:
doporučuji
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